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  خاندوزی: بانک های دولتی 
از زیان دهی خارج شدند

احسان خاندوزی در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: آمار پنج ماهه کاهش رشد نقدینگی در 
کشور که بانک مرکزی اعلام کرده نشان می دهد حتی نسبت به 
عدد هدف گذاری نقدینگی، شاهد تحقق وضعیت بهتری هستیم. 
امیدواریم که همان ۲۵ درصدی که برنامه و هدف گذاری بانک 
مرکزی است تا پایان امسال محقق شود. وی افزود: برای اولین بار 
پس از سال ها بانک های دولتی غیر از بانک سپه از زیان دهی خارج 
شدند. در سال ۱۴۰۰ بانک های ملی، کشاورزی، توسعه و تعاون و 
سپه زیان دهی داشتند و چنان زیان دهی بالایی داشت که سود 
تمامی بانک های دیگری دولتی را صرف خودش می کرد. یعنی 
در مجموع ۵۰۰ میلیارد تومان زیان در سال ۱۴۰۰ برای کل 
بانک های دولتی شناسایی شده بود. خاندوزی ادامه داد: با تدابیر 
سخت گیرانه ای که در نظر گرفتیم از این عدد ۵۰۰ میلیارد تومان 
زیان بانک های دولتی در سال ۱۴۰۰ به عدد ۷۰ هزار میلیارد تومان 
سود مجموع بانک های دولتی رسیدیم که یک جهش بی سابقه در 
انضباط مالی است. امیدواریم با تدابیر صورت گرفته بانک سپه 
هم در سال ۱۴۰۲ از زیان دهی خارج شود. وزیر اقتصاد در پاسخ 
به پرسشی درباره وضعیت وصول مطالبات ایران از سایر کشورها، 
اظهار کرد: باتوجه به پیشرفت خوب مذاکراتی تیم وزارت خارجه و 
بانک مرکزی به ویژه با کشورهای عراق و ترکیه برای ارزهای مسدوده 
کشور و نتایج بسیار خوب آن و اینکه اولین بخش های منابع آزادشده 
کشور از کره جنوبی در حال نقل و انتقال است، به محض تحقق این 
امر رئیس کل بانک مرکزی جزئیات آن را اعلام می کند. به گزارش 
ایسنا، خاندوزی در پاسخ به این پرسش که اقدامات دولت برای 
تخلف بانک های خصوصی و به ویژه سهام مازاد یکی از این بانک ها 
که قرار بود به وزارت اقتصاد بیاید اما با حکم دیوان عدالت اداری 
جلوی آن گرفته شده، چیست؟ اظهار کرد: با رایزنی های خوبی که 
صورت گرفت، موضوع در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی مطرح شد. 
درخواست دولت از قوه قضائیه، همکاری دیوان عدالت اداری در این 
زمینه بود که اجرایی شد و دیوان در رأی خود تجدیدنظر کرده و 

بخش عمده حق مدیریت سهام مازاد برگشته است. 

وزیر صمت: دنبال تصدی گری نیستیم
وزیر صمت با تاکید بر اینکه دنبال تصدی گری نیستیم، گفت: 
باید در همه دستگاه ها و سازمان های تابعه به دنبال سیاست گذاری 
باشیم و مسیر را برای فعالیت بهتر و بیشتر بخش خصوصی و 
مردم هموار کنیم. علی آبادی در نشست مجمع عمومی عادی 
سالیانه سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ای درو( با اشاره 
به انتظارات سه گانه مقام معظم رهبری، قانون و افکار عمومی از 
مجموعه دستگاه های فعال در حوزه صنعت گفت: همه باید با 
توجه به شعار سال بر محوریت تولید تمرکز کنیم، زیرا با رشد 
تولید می توان تورم را نیز مهار کرد. علی آبادی با بیان اینکه وقتی 
صحبت از صادرات می کنیم، منظورمان خام فروشی نیست، بلکه 
صادرات محصولات دانش پایه است، تصریح کرد: ای درو باید به 
سمت انقلاب صنعتی ۴ و ۵ حرکت کند و گلوگاه های فن آوری را 
شناسایی و در این حوزه ها سرمایه گذاری کند. به گزارش مهر، 
وی ابراز امیدواری کرد با حرکت در مسیر درست، ای درو را بتوان 
به یک مجموعه دانش بنیان و ثروت ساز تبدیل کرد و همچنین 
رعایت اصول اخلاقی در کارها را ضروری توصیف و بر شفافیت، 

پاک دستی و مقابله با فساد و رانت تاکید کرد. 

 جزئیات تغییر دهک بندی یارانه بگیران 
اعلام شد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: همکاران ما به استناد 
تکلیف قانونی  آزمون وسع را در حال بررسی و انجام دارند و 
احتمال تغییر در دهک بندی ها هست و ارزیابی آن اعلام می شود. 
سیدصولت مرتضوی وزیر رفاه در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: کسانی که به هرطریقی برای یارانه ثبت نام 
نکردند یا در دهک ۱۰ قرار گرفتند و یارانه به آنها تعلق نمی گیرد، 
اگر نسبت به دهک بندی اعتراض دارند، می توانند در سامانه 
اعتراض کنند و بعد از بررسی نتیجه به آنها گفته خواهد شد. وی 
ادامه داد: همکاران ما به استناد تکلیف قانونی  آزمون وسع را در 
حال بررسی و انجام دارند و احتمال تغییر در دهک بندی ها هست 
و ارزیابی آن اعلام می شود. وزیر رفاه تأکید کرد: هرکسی که در ۵ 
دهک اول قرار گرفته باشد و یا در آینده قرار بگیرد مشمول دریافت 
یارانه تشویقی می شود. به گزارش خبرآنلاین، صولت مرتضوی 
گفت: همکاران ما در وزارت رفاه مجددا آزمون وسع را بررسی 
می کنند احتمال اینکه تغییراتی در دهک بندی ها صورت بگیرد 
یعنی عده ای از دهک های بالا به دهک های پایین یا برعکس بروند 
وجود دارد. هر کسی که در ۵ دهک اول قرار بگیرد مشمول یارانه 
تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی قرار خواهد گرفت که ظرف ۱۰ الی ۱۵ 
روز آینده نتیجه آزمون وسع اعلام خواهد شد. وی خاطرنشان 
کرد: در سال ۱۴۰۲ با هیچ مانعی برای پرداخت حقوق و مستمری 
بازنشستگان مواجه نشدیم. یک ریال تسهیلات و استقراض و مازاد 

برداشت از بانک ها نداشتیم. 

 افزایش سقف برداشت از 
خودپردازهای مبادی مرزی

بانک مرکزی، برداشت نقدی روزانه از خودپردازها ثابت و سیار 
به صورت درون بانکی و شتابی صرفاً مستقر در مسیر تردد زائران 
در پایانه های استان های مرزی از یکم تا بیست و پنجم شهریورماه 
را تا سقف ۵۰۰ هزار تومان افزایش داد. به گزارش تسنیم، بانک 
مرکزی در این بخشنامه تاکید کرده است: با توجه به فرارسیدن 
مراسم اربعین حسینی و لزوم ارائه خدمات مطلوب تر به زائران 
محترم عتبات عالیات، ضمن اتخاذ تدابیر لازم برای افزایش کمّی و 
کیفی خدمات در شعب و باجه های کشیک در استان های آذربایجان 
غربی، کردستان، کرمانشاه، ایلام، خوزستان و کلیه نقاط مرزی 
با کشور عراق، نسبت به تمهید اقدامات فنی لازم جهت افزایش 
سقف برداشت نقدی روزانه از خودپردازهای ثابت و سیار بانک ها و 
موسسات اعتباری، »صرفا« مستقر در مسیر تردد زائران و پایانه های 
مرزی در استان های مزبور، تا سقف مبلغ ۵ میلیون ریال در هر روز از 
تاریخ ۰۱ /۰۶ /۱۴۰۲ لغایت ۲۵ /۰۶ /۱۴۰۲ به صورت درون بانکی 
و شتابی اقدام و متناسب با میزان حضور زائران در مراسم پیش رو، 
نسبت به اتخاذ تدابیر لازم برای تامین به موقع اسکناس و ایران چک 
مورد نیاز و پول گذاری مناسب دستگاه های هدف اقدام مقتضی به 

عمل آورند. 
 

اخبار

 روز خوب برای بورسی ها
آرمان ملی: بورس تهران روز گذشته عملکرد 
خوبی از خود ثبت کرد و شاخص ها رنگ سبز به 
خود گرفت و زیان سهامداران تاحدی جبران 
شد. شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات 
روز گذشته با هشت هزار و ۳۵۲ واحد افزایش، 
در ارتفاع یک میلیون و ۹۴۶ هزار واحد ایستاد و 
شاخص هم وزن با چهار هزار و ۶۲۸ واحد افزایش 
به ۶۶۷ هزار و ۸۵۷ واحد و شاخص قیمت با 
۲هزار و ۶۳۳واحد رشد به ۳۷۹ هزار و ۹۶۸ واحد 
رسید همچنین در معاملات بورس تهران، بیش 
از هفت میلیارد و ۹۲۹ میلیون سهم، حق تقدم 
و اوراق بهادار به ارزش ۶۱ هزار و ۶۰۵ میلیارد 
ریال معامله شد. پالایش نفت اصفهان)شپنا(، 
پالایش نفت بندرعباس)شبندر(، کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران)حکشتی(، ملی صنایع 
شاخص  بر  مثبت  تاثیر  ایران)فملی(  مس 
بورس داشتند در مقابل صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس)فارس( تاثیر منفی بر شاخص 
بورس داشت و سیمان اصفهان)سصفها(، ایران 
خودرو )خودرو(، گسترش سرمایه گذاری ایران 
خودرو )خگستر(، گروه مالی شهر )شهر(، 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، 
سایپا)خساپا( و پالایش نفت اصفهان)شپنا( 
در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند. شاخص 
فرابورس نیز در روز گذشته بیش از ۱۷۹ واحد 
افزایش داشت و به ۲۴ هزار و ۹۶۸ واحد رسید. 
در این بازار بیش از پنج میلیارد و ۲۴۷ میلیون 
برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد شد و مجتمع 
جهان فولاد سیرجان )فجهان(، سرمایه گذاری 
مالی سژهر صادرات)وسپهر(، تولید نیروی برق 
دماوند)دماوند(، صنعتی مینو )غصینو(، بانک 
دی)دی(، بیمه دی )ودی( و گروه سرمایه گذاری 
میراث فرهنگی )سمگا( با تأثیر مثبت بر این 
شاخص همراه بودند همچنین مولید نیروگاهی 
تجارت فارس)بمولد(، توسعه فن افزار توسن 
)فی افزار(، نیان الکترونیک )نیان( همراه بودند. 
نمادهای شپنا و شبندر بیش ترین تاثیر مثبت را 
بر روی شاخص کل و نماد فارس بیش ترین تاثیر 
منفی را بر روی شاخص کل در پایان معاملات 
دیروز داشتند و شاخص کل هم وزن نیز در 
پایان معاملات با رشد ۰. ۷ درصدی همراه شد 
همچنین ارزش معاملات خرد بازار سهام به 

۳۷۰۰ میلیارد تومان رسید. 

  مرغ در سراشیبی 
قیمت قرار گرفت

مرغ در سراشیبی قیمت قرار گرفته است و 
بر اساس مشاهدات میدانی هر کیلوگرم از این 
محصول با قیمت ۷۸ هزار تومان در تهران به 
فروش می رسد و با افزایش میزان تولید مرغ و 
جوجه ریزی قیمت مرغ در بازار در حال کاهش 
است، به طوری که بر اساس مشاهدات میدانی هر 
کیلوگرم از این محصول با قیمت ۷۸ هزار تومان 
به طور متوسط در تهران به فروش می رسد؛ 
درحالی که مرغ در ماه های قبل از ۱۰۰ هزار 
تومان نیز عبور کرده بود و گزارش هایی از فروش 
این محصول تا ۱۲۰ هزار تومان وجود داشت. 
قیمت مصوب هر کیلوگرم مرغ ۷۳ هزار تومان 
است و نرخ این محصول در بازار آزاد نیز ۵ هزار 
تومان بالاتر به فروش می رسد، بنابراین گزارش 
میزان جوجه ریزی در تیر ماه ۱۳۲ میلیون قطعه 
بود همچنین برآورد میزان جوجه ریزی در مرداد 
۱۳۵ میلیون قطعه است درحالی که میزان 
جوجه ریزی مرغ در فروردین ماه به ۸۵ میلیون 
قطعه کاهش یافته بود. به گزارش تسنیم، با تامین 
نهاده های دامی و از طرفی کاهش قیمت جوجه 
یک روزه، تولید مرغ در بازار کاهش یافته است و با 
توجه به این حجم از تولید پیش بینی ها حاکی از 
تولید دوباره مرغ در سطحی بالاتر از مصرف است. 

دلار و یورو چند شد؟
در تابلوی معاملاتی مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران روز گذشته قیمت هر اسکناس دلار ۴۱ هزار 
و ۲۹۸ تومان و نرخ حواله دلار ۳۷ هزار و ۵۴۴ 
تومان اعلام شد. بر اساس معاملات بازار مبادله ارز 
و طلای ایران، قیمت هر اسکناس دلار روز گذشته 
با کاهش نسبت به روز کاری قبل ۴۱ هزار و ۲۹۸ 
تومان و قیمت حواله دلار ۳۷ هزار و ۵۴۴ تومان 
اعلام شد. در تابلوی معاملاتی مرکز مبادلات 
ارزی در روز جاری، نرخ اسکناس یورو با کاهش 
نسبت به روز کاری قبل معادل ۴۴ هزار و ۷۹۲ 
تومان، و نرخ حواله یورو ۴۰ هزار و ۷۲۰ تومان 
اعلام شده است. به گزارش تسنیم، همچنین در 
مرکز مبادله ارز و طلا، نرخ اسکناس درهم نیز ۱۱ 
هزار و ۲۴۵ تومان و نرخ حواله درهم نیز ۱۰ هزار 

و ۲۲۳ تومان اعلام شده است. 

 قیمت دینار عراق 
در بازار آزاد چقدر شد؟

تقاضا برای دینار عراق در ماه جاری از هر زمان 
دیگری بالاتر رفته است؛ چراکه بانک مرکزی 
اعلام کرده امسال به جای دلار، دینار عراق را 
به عنوان ارز مسافرتی به سفر اربعین تخصیص 
داده است. برای دریافت این ارز، سرپرستان 
خانوار با استفاده از مدارک هویتی خود و اعضای 
خانواده می توانند نسبت به خرید دینار اربعین 
اقدام کنند. فروش دینار همچنین به زائران بالای 
پنج سال، حداکثر به مبلغ ۲۰۰ هزار دینار عراق 
به هر زائر به نرخ فروش اسکناس ETS که معادل 
ریالی آن حدود ۶۲ تا ۶۵ میلیون ریال است، 

صورت می گیرد. 

آرمان ملی -  المیرا بابایی: اوایل مرداد امسال بود که 
نمایندگان مجلس در جریان بررسی گزارش کمیسیون 
اقتصادی از لوایح ایجاد مناطق آزاد تجاری- صنعتی در 
دوغارون، سرخس و مازندران با کلیت این لوایح موافقت 
کردند و پس از آن برای تایید به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام رفت که روز گذشته موافقت آن اعلام شد این درحالی 
است که سنگ اندازی ها هر روز راه را بر توسعه این 
مناطق می بندند و به جای قراردادن معافیت های مالیاتی، 
بخشودگی عوارض گمرکی، نبود تشریفات دست وپاگیر 
ارزی و اداری، تسریع در فرآیندهای صادرات و واردات با 
جذب سرمایه گذاری خارجی و انتقال فناوری شاهد بی سر 
و سامانی مناطق آزاد و تغییرات مداوم مدیران آن هستیم 

تا این پتانسیل مهم اقتصادی در کشور نادیده گرفته شود. 

   مناطق آزاد باید پایگاه تولید و صادرات باشند
وزیر امور اقتصاد و دارایی چندی پیش درخصوص ماهیت 
مناطق آزاد تاکید کرد: هر مقامی که در مناطق آزاد حضور دارد 
باید با هماهنگی مدیرعامل منطقه آزاد عمل کند که نتیجه 
این موضوع تسهیل و کاهش بوروکراسی اداری خواهد شد و از 
رئیس جمهور درخواست کرده ایم دستگاه هایی که همکاری های 
لازم با مناطق آزاد را انجام نمی دهند به عنوان تخلف تلقی کرده 

و برخورد های لازم با دستگاه مربوطه صورت پذیرد. 
سید احسان خاندوزی ادامه داد: وقتی از تسهیل تولید 
صحبت می کنیم این موضوع به معنای بی قاعدگی نیست. 
در دهه گذشته بسیاری از جذابیت های قانونی مناطق آزاد 
کمرنگ تر شده و سعی داریم رویکرد سال ۱۴۰۰ تعادل 
باشد، به طوری که نه رویکرد رهاسازی باشد که مناطق را 
تبدیل به پایگاه های واردات کالا به جای پایگاه های تولید 
و صادرات نماید و نه آنقدر سختگیری صورت گیرد که 
اساسا فعال اقتصادی سرمایه گذاری در سرزمین اصلی را به 

سرمایه گذاری در مناطق آزاد ترجیح دهد. 
خاندوزی، از تلاش برای احیای جذابیت های مناطق 
آزاد خبر داد و گفت: می خواهیم در عمل معافیت مالیاتی و 
گمرکی را محقق سازیم و در عین حال تمامی ضوابط نظارتی 
هم رخ دهد. شرط برخورداری از معافیت مالیاتی تکمیل 
اظهارنامه مالیاتی خواهد بود و هیچ دستگاهی به عنوان 
منبع درآمدی نباید چشمداشتی به مالیات سرمایه گذاران 

داشته باشد. 

   ایجاد ۳ منطقه آزاد تجاری 
از سوی دیگر حجت عبدالملکی، مشاور رئیس جمهوری 
و دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه 
اقتصادی با اشاره به فرصت هایی که برای صادرکنندگان و 
سرمایه گذاران در مناطق آزاد تجاری - صنعتی »سرخس«، 
»دوغارون« و »مازندران« پیش بینی شده، گفت: دولت معتقد 
به توسعه بی حدوحصر مناطق آزاد نیست، اما معتقد است 
اگر مناطق به صورت درست جانمایی شوند، رشد صادرات، 

افزایش درآمد مالیاتی را شاهد خواهیم بود. 
همچنین قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی در موافقت 
با ایجاد منطقه تجاری- صنعتی در سرخس و استاندار 
مازندران در زمینه ویژگی ها و مزایای ایجاد منطقه آزاد 
تجاری - صنعتی مازندران )امیرآباد، نوشهر، چپکرود - 

میرود( توضیحاتی ارائه کرد. 

   سنگ اندازی در مناطق آزاد افزایش پیدا کرده 
است

معین الدین سعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس 

درخصوص مشکلات مناطق آزاد گفت: با این شرایط اگر 
مناطق آزاد نباشند، محسنات آن بیشتر از معایبش خواهد 
بود، از این جهت که دوگانگی ها رفع خواهد شد و همه یک 
دست خواهند شد لذا پیشنهاد بنده این است که مناطق آزاد 

انشاا... در کشور ما تعطیل شوند. 
او بیان کرد: قبل از هر چیز لازم است که مقایسه تطبیقی 
میان مناطق آزاد در دنیا و آنچه در کشور ما اتفاق می افتد، 
صورت بگیرد. باید آسیب شناسی کنیم چه مشوق هایی در 
مناطق آزاد دنیا وجود دارد و ما چه بلایی سر مناطق آزاد 
آوردیم. در حقیقت بعد از گذشت حدود ۳۵ سال از فعالیت 
مناطق آزاد در کشور ما متأسفانه باید اعلام کرد که این تجربه 
شکست خورده ای بود که قسمتی از علت این شکست به نوع 

نگاه ما در سطح کلان به مجلس است. 
او افزود: فلسفه وجودی مناطق آزاد این است که نقطه 
پایلوت باشد به این ترتیب که در آنجا فرآیند های بروکراسی 
جهت سرمایه گذاری، تشریفات گمرکی و مباحث مالیاتی 
تسهیل شده باشد و در نتیجه بتوانند الگو های توسعه را 
اجرایی کنند، زیرساخت های آن شکل بگیرد و نه تنها 
شاخص های توسعه انسانی در آنجا شکل بگیرد بلکه از نظر 
محرومیت زدایی مناطق پیرامونی خود را تحت پوشش قرار 

بدهد. 
سعیدی در ادامه تصریح کرد: با این وجود در حال حاضر 
پرسش اصلی این است که آیا این اتفاق در مناطق آزاد ایران 
صورت گرفته است؟ برای نمونه می توانیم به مدل چابهار 
اشاره کنیم. از سال ۷۲ منطقه آزاد چابهار را داریم که 
متأسفانه روز به روز سنگ اندازی ها برای فرآیند های متعدد 
اقتصادی در مناطق آزاد افزایش پیدا کرده و نتیجه چنین 
عملکردی این شده که در مجلس مالیات بر ارزش افزوده 
لحاظ شده، تشریفات گمرکی حتی از سرزمین اصلی بیشتر 
شده، از طرفی هم در حوزه های سرمایه گذاری انواع و اقسام 
سنگ اندازی ها اتفاق می افتد، لذا با این نگاهی که وجود دارد 
مسلما مناطق آزاد نمی توانند ماموریت ذاتی خود را اجرایی 

کنند. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به نقش مجلس 
یازدهم در عقیم ماندن مناطق آزاد ابراز کرد: زیرساخت های 
لازم که یک منطقه را تبدیل به منطقه آزاد می کند در کشور 
وجود ندارند و قسمتی از این موارد هم به خود مجلس 
برمی گردد چنانچه مالیات بر ارزش افزوده در مناطق آزاد 

محصول کار مجلس یازدهم است. بنده با این قضیه مخالفت 
کردم، اما کدام مخالفت بنده مثمر ثمر بوده کما اینکه 
مخالفت بنده در مورد لایحه عفاف و حجاب، طرح صیانت و 

قانون جوانی جمعیت به جایی نرسید. 

   چرا مناطق آزاد تضعیف شد؟
مرتضی رحیمی مشاور امور مالیاتی و سرمایه گذاری 
مناطق آزاد دراین خصوص گفت: متأسفانه ظرف یک دهه 
اخیر و به ویژه سه سال گذشته شاهد تصویب و اعمال قوانین 
و مقرراتی هستیم که منجر به بی اعتمادی بخش خصوصی 

نسبت به قانون و مجری قانون در مناطق آزاد شده است. 
او مهم ترین مزیت های قانونی مناطق آزاد تجاری صنعتی 
جمهوری اسلامی ایران را چنین برشمرد: امکان ثبت شرکت 
با سهام ۱۰۰ در صد غیر ایرانی، معافیت ۲۰ ساله از مالیات، 
حضور بانک های خارجی به صورت شعبه و یا بانک آفشور 
و تأسیس شرکت های بیمه ای؛ بهترین سازوکار تبدیل 
چالش های تحریمی به فرصت های جدیدی برای جذب 
سرمایه گذار خارجی و ایرانیان خارج از کشور محسوب 

می شوند. 
رحیمی مصادیق تضعیف و تحدید قوانین و مقررات مناطق 
آزاد را شامل حضور گمرک در مبادی ورودی مناطق علاوه 
بر مرز خروجی؛ اعمال نظر به منظور تغییر معافیت مالیاتی 
به مالیات با نرخ صفر و اخذ مالیات از شرکت های فعال و 
حضور اداره دارایی در مناطق آزاد؛ تصویب قانون مالیات 
بر ارزش افزوده با قابلیت تعمیم در مناطق آزاد در حالیکه 
شروط مندرج در آن در هیچ منطقه ای به صورت کامل 
محقق نمی شود و تقلیل جایگاه دبیرخانه شورایعالی از نهاد 
هماهنگ کننده میان وزارتخانه های مختلف به زیرمجموعه 

یک وزارتخانه اعلام کرد. 
به گزارش اقتصاد ۲۴، مرتضی رحیمی ادامه داد: قوانینی 
مانند لایحه برنامه هفتم الگوی ضمانت ۲۰ ساله برای اجرای 
قانون و مقررات مناطق آزاد را عملًا با خدشه و حذف دست 
به گریبان نموده و این مهم برای سرمایه گذاران کنونی 
باعث افزایش هزینه های تولید به دلیل پرداخت انواع 
مالیات در مناطق آزادی شده که با انواع هزینه های مضاعف 
مصرفی، مواد اولیه، نیروی کار مواجه اند و این در حالی 
است که قانونگذار و سیاست های کلی نظام موید حمایت از 

سرمایه گذاران در دوران جنگ اقتصادی می باشند. 

»آرمان ملی« به بررسی مشکلات ساختاری بر سر راه مناطق آزاد در کشور می پردازد؛ 

سنگ اندازی پیش پای توسعه
    چرا مناطق آزاد تضعیف شد؟

 وضعیت سوختگیری بنزین در تهران به 
روال عادی برگشته است اما همچنان در 
برخی شهرها به خصوص شهرهای مرزی 
مانند سیستان و بلوچستان صف های بنزین 
برقرار است. طبق گزارش ها و صحبت های 
مسئولین، مصرف بنزین امسال در کشور به 
طور حیرت انگیزی افزایش یافته است، به 
طوری که افزایش مصرف، ناترازی در تولید 
و مصرف را تشدید کرده و در حال حاضر 
برای رفع این ناترازی، از ذخایر استراتژیک 
برداشت می شود.هرچند با وجود افزایش 
مصرف بنزین، مسئولان تاکید دارند که 
هیچ مشکلی برای تامین و توزیع بنزین 
در کشور وجود ندارد، اما چالش بنزین 
این روزها گمانه زنی های مختلفی به دنبال 
داشته است و همچنان، خبرهایی از افزایش 
قیمت بنزین به گوش می رسد و برخی 
می گویند چون بنزین ارزان است، مصرف 
آن بی رویه است و صحبت از الزام اصلاح نرخ 
بنزین می کنند با این حال مسئولان بارها 
شایعه افزایش قیمت بنزین را رد کرده اند. 

بنزین امسال گران می شود؟
عضو کمیسیون انرژی مجلس در مورد 
موضع مجلس در رابطه با بنزین گفت: هم 
مجلس و هم دولت بارها گفته اند که امسال 
هیچ گونه افزایش قیمت بنزین نداشته و 
نداریم اگر هم قرار باشد اتفاقی بیفتد و خبر 
جدیدی باشد قطعا ابتدا دولت با مجلس 
هماهنگ می کنند و این موضوع از قبل 
اعلام خواهد شد، بنابراین همان طور که 
خود وزیر نفت و مسئولان دیگر چند بار در 

چند روز اخیر تاکید کرده اند امسال بنزین 
گران نخواهد شد. حسین حسین زاده در 
پاسخ به اینکه ممکن است قیمت بنزین در 
سال بعد تغییر کند؟ گفت: برای سال بعد 
هنوز هیچ برنامه ای نیست و برنامه ما الان 
برای ۱۴۰۲ است و اگر صحبت و تغییری 
باشد برای بودجه ۱۴۰۳ که زمستان ارائه 
می شود، است و در آن صورت هم دولت 
باید ابتدا پیشنهاد بدهد و بعد درباره آن 

بحث شود. 
   عوامل اثرگذار در افزایش مصرف 

بنزین
طبق گفته مسئولان، میانگین مصرف 
بنزین در حال حاضر روزانه ۱۱۰ تا ۱۲۰ 
میلیون لیتر است. این در حالی است که 
عنوان می شود در سال جاری رکورد مصرف 
۱۴۲ میلیون لیتر هم به ثبت رسیده است. 
در مورد دلایل افزایش مصرف بنزین در 
کشور، چند عامل نقش دارد. یکی از عوامل 
مهم و تاثیرگذار، خودروهای غیراستاندارد 
و فرسوده است. عضو کمیسیون انرژی در 
این باره گفت: آمارها نشان می دهد در ایران 
حدود ۲۹ میلیون خودرو وجود دارد که بیش 
از ۵ میلیون خودرو فرسوده است و علاوه بر 
آن، ۱۰ میلیون موتورسیکلت هم در سطح 
کشور تردد می کنند. قبل از کرونا مصرف 
بنزین در کشور ۸۷ میلیون لیتر بوده که 
بعد از کرونا میانگین مصرف روزانه به ۱۲۰ 
میلیون لیتر است و در مناسبت هایی مانند 
تاسوعا و عاشورا رکورد بالای ۱۴۰ میلیون 
لیتر هم ثبت شد. حسین زاده ادامه داد: ما 

هر سال ۱/۵ میلیون تولید خودرو داریم که 
تقریبا معادل ۵ میلیون لیتر افزایش مصرف 
بنزین داریم، اما در ۳ تا ۴ سال اخیر در حالی 
که باید نهایتا ۱۵ میلیون لیتر افزایش مصرف 
داشتیم میانگین مصرف نسبت به قبل به 
دوبرابر رسیده است که علت اصلی آن، به 
کیفیت پایین خودروها و کیفیت بنزین و 
همچنین، قاچاق بنزین و فرآورده های آن 
برمی گردد. عضو کمیسیون انرژی با تاکید 
بر سهم بالای خودروها در مصرف سوخت 
گفت: در حال حاضر، بخش مهمی از حمل 
و نقل کالاهای ما با کامیون هایی انجام 
می شود که به دهه ۶۰ و ۷۰ میلادی تعلق 
دارند و هر ۱۰۰ کیلومتر ۶۰ لیتر بنزین 
می سوزانند در حالی که غالب کشورهای 
دنیا امروز ریل محور هستند و جابه جایی و 
انتقال کالاها از مسیر دریایی یا ریلی صورت 
می گیرد. حسین زاده با تاکید بر تولید و 
توسعه خودروهای هیبریدی و برقی در 
کشور بیان کرد: ناترازی  میزان تولید و 
مصرف بنزین که امروز در کشور به وجود 
آمده است در فصلی مانند زمستان حدود 
۲۰ میلیارد دلار ضرر اقتصادی ناشی از 
آلودگی هوا را به دنبال دارد که افزون بر آن، 
آمار بالای مرگ و میر را هم سبب می شود. بر 
این اساس، حال که از نخستین خودروهای 
هیبریدی و برقی رونمایی شده است برای 
اینکه این خودروها جایگزین خودروهای 
فعلی شود باید هم دولت هم مجلس و همه 
دستگاه ها دخیل شوند و بودجه خوبی برای 
این امر مهم اختصاص یابد تا در یک بازه ۱۰ 

تا ۱۵ ساله به اهداف مد نظر برسد. 
   رفع مشکلات حوزه انرژی اقدام 

عاجل می طلبد
عضو  آنلاین،  همشهری  گزارش  به 
کمیسیون انرژی با انتقاد از اینکه در شرایط 
فعلی هم در حوزه برق، هم آب، و هم 
انرژی از جمله بنزین شاهد بحران مصرف 
هستیم، گفت: در ایران در یک سال معادل 
۱۵۰ میلیارد دلار هزینه نفت و گاز و انرژی 
اتخاذ سیاست  با  می شود، در حالی که 
می توان  مصرف  مدیریت  و  بهینه سازی 
سالانه میلیاردها تومان در بخش انرژی 
صرفه جویی کرد. برای نمونه، تولید هر کیلو 
وات ساعت برق با سوخت مایع ۱۶ سنت و با 
گاز طبیعی ۱۰ سنت هزینه دارد، اما تولید 
یک کیلو وات برق از انرژی تجدیدپذیر بین 
۳ تا ۵ سنت است پس اگر ما بتوانیم حداقل 
۱۰ درصد برق را با انرژی تجدیدپذیر تولید 
کنیم سالی میلیاردها تومان صرفه جویی 
داریم. حسین زاده ادامه داد: رفع مشکلات 
حوزه انرژی به اقدام عاجل نیاز دارد وگرنه 
مشکلات در این بخش عمق بیشتری پیدا 
خواهد کرد، در این زمینه باید دولت، مجلس 
و همه سازمان های کشور بسیج شوند برای 
نمونه برای حل مشکلات ناترازی انرژی 
باید یک کارگروه یا کمیسیون مشترکی 
رئیس جمهوری  اول  معاون  ریاست  به 
و وزارتخانه های درگیر در این قضیه مثل 
نفت و راه و شهرسازی وزارت صنایع و حتی 
سازمان های دیگر مانند سازمان بهینه سازی 

مصرف سوخت تشکیل شود.

هشدار نماینده مجلس درباره افزایش مصرف بنزین


